



Permanent Mission of El Salvador to the United Nations



**Community of Latin American and Caribbean States (CELAC)  
Presidency Pro-Tempore  
Statement:**

**Fifth Committee  
Financing of United Nations Mission for Justice Support in Haiti  
(MINUJUSTH)  
72nd Session of the General Assembly**

**FIFTH COMMITTEE, NEW YORK, MAY 15, 2018.**

**Check against delivery**

Mr. Chair,

I have the honor to speak on behalf of the Community of Latin American and Caribbean States, CELAC, on agenda item 165: "Financing of United Nations Mission for Justice Support in Haiti (MINUJUSTH)" for the period from 1 July 2018 to 30 June 2019."

We would like to thank the Controller, Ms. Bettina Tucci Bartsiotas for introducing the report of the Secretary-General and the Chairman of the ACABQ Mr. Carlos Ruiz Massieu for introducing the relevant report of the Advisory Committee.

Mr. Chair,

CELAC reaffirms its solidarity with the people and Government of Haiti and acknowledges the crucial role of international efforts in supporting Haiti's national priorities in addressing its critical needs.

Our community supports MINUJUSTH's mandate of assisting the Government of Haiti in supporting the development of the Haitian National Police, strengthening the country's rule of law institutions, including the justice and correctional sectors; and advancing the promotion and protection of human rights including through monitoring, reporting and analysis.

Mr. Chair,



Permanent Mission of El Salvador to the United Nations

In order for MINUJUSTH to fulfill its mandate it requires adequate resources. In this regard, we are concerned about some of the proposed reductions to the mission's budget presented by the ACABQ. Most of the reductions come in the shape of objecting new posts in areas where the Secretary General considered that the mission needed to be strengthened. CELAC will actively engage during our Q&A and informal consultation sessions as to get a better understanding of the challenges the Mission could face in light of these proposed reductions.

CELAC would like to highlight the importance of including, where required, an adequate level of resources in support of programmatic activities, community violence reduction programme, and quick impact projects. In this regard, we welcome the explanations provided by the Secretary General in his report as to how the proposed resources under each of this categories will help MINUJUSTH to deliver its essential mandate.

Mr. Chair,

CELAC disagrees with any arbitrary reductions without technical justification in the resources allocated to the Mission. We underline that MINUJUSTH's budget, like those of other peacekeeping and special political missions, should be based on the situation on the ground and the mandate approved by the Security Council, and not by artificial budgetary ceilings.

CELAC members reiterate their commitment to continue working constructively in this negotiation process in order to ensure that MINUJUSTH has sufficient resources to implement its mandate with a view to providing all necessary assistance to the Government of Haiti.

We urge the other Members of the United Nations to continue working for the reconstruction, stabilization and development of Haiti.

I thank you Mr. Chair.



Permanent Mission of El Salvador to the United Nations

Señor Presidente,

Tengo el honor de hablar en nombre de la Comunidad de Estados Latinoamericanos y Caribeños, CELAC, sobre el tema 165 de la Agenda: Financiamiento de la Misión de las Naciones Unidas de Apoyo a la Justicia en Haití (MINUJUSTH) para el periodo comprendido desde el 1 de julio de 2018 al 30 de junio de 2019.

Para comenzar, Quisiéramos agradecer a la Contralora, Sra. Bettina Tucci Bartsiotas, por la presentación del Informe del Secretario General y al Presidente de la Comisión Consultiva, Sr. Carlos Ruiz Massieu, por la presentación del informe correspondiente de esta Comisión.

Señor Presidente,

La CELAC quisiera reafirmar su solidaridad con el pueblo y el gobierno de Haití, y al mismo tiempo, reconocer el papel crucial de los esfuerzos internacionales en apoyo a las prioridades nacionales de Haití para enfrentar sus necesidades más críticas.

Nuestra Comunidad apoya totalmente el mandato de la MINUJUSTH en asistir al Gobierno de Haití en apoyo al desarrollo de la Policía Nacional de Haití, fortalecer las instituciones haitianas de estado de derecho, en particular los sectores judicial y penitenciario; y fomentar la promoción y protección de los derechos humanos, entre otras cosas en tarea de vigilancia, presentación de informes y análisis de la situación.

Señor Presidente,

Para que la MINUJUSTH pueda desempeñar su mandato, esta deberá ser proporcionada con los recursos necesarios. En este sentido, nos preocupan algunas de las reducciones propuestas por la Comisión Consultiva al presupuesto propuesto para la misión. La mayoría de estas reducciones vienen en forma de objetar el establecimiento de nuevos puestos en donde el Secretario General considero que la misión debía ser fortalecida. La CELAC participara de manera activa durante las sesiones de pregunta y respuesta y en las sesiones informales para tener un mejor entendimiento de los desafíos que la misión pudiera enfrentar a causa de las reducciones propuestas.



Permanent Mission of El Salvador to the United Nations

La CELAC quisiera resaltar la importancia de incluir, cuando sea necesario, un nivel adecuado de recursos en apoyo a actividades programáticas, programas de reducción de la violencia comunitaria y proyectos de impacto rápido. En este sentido, agradecemos las explicaciones brindadas por el Secretario General en su reporte sobre como los recursos asignados a estas actividades ayudaran a la MINUJUSTH a desempeñar su mandato.

Señor Presidente,

La CELAC no está de acuerdo con reducciones arbitrarias y sin justificación técnica de los recursos asignados a la Misión. Resaltamos que el presupuesto de la MINUJUSTH, al igual que los de otras Misiones Políticas Especiales y Misiones de Mantenimiento de la Paz, deben basarse en criterios técnicos, incluyendo la situación real en el terreno, así como en el actual mandato aprobado por el Consejo de Seguridad, y no por límites presupuestarios artificiales.

Los miembros de la CELAC reiteran su compromiso para continuar trabajando de manera constructiva en este proceso de negociación, y así asegurar que la MINUJUSTH cuente con los recursos necesarios para la implementación de su mandato, con miras a proporcionar toda la asistencia necesaria a Haití.

Instamos a los demás Miembros de las Naciones Unidas a continuar trabajando por la reconstrucción, estabilización y desarrollo de Haití.

Muchas gracias Señor Presidente.